

HANNS PETER NEUHEUSER

Tradition als Transformation Zur Modifikation ritueller Archetypen in der mittelalterlichen Theologie

Zusammenfassung

Die Untersuchung beschäftigt sich mit der Frage, ob ein allzu enges mimesisches Verständnis von rituellen Transformationen des biblischen und urkirchlichen Archetyps den Memorialgehalt tangieren konnte und welche Modifikationen im Wege der Mediation des schriftlichen und zeichenhaften Traditionsgutes im Mittelalter als legitim erachtet wurden. Diese Reflexion eröffnet den Blick auf die Bandbreite des Überlieferungsbegriffs in der mittelalterlichen Liturgik und im gegenwärtigen Diskurs. Das Prinzip der Tradition legitimiert sich insoweit sie eine Transformation des (rituellen) Archetyps darstellt.

Abstract

This study focuses on the question whether the command to imitate the acts of Jesus, the Apostles or the ancient church (archetypus) produces a very strict understanding of the biblical meaning – and to what extent this is a problem for the mediation and transformation into ritual practices in the medieval times. The liturgical studies of the middle ages show how to find ways to modify the archetypal texts and symbols and to develop the traditional positions into a new and broader theological vision – important also for the discussion concerning tradition in the modern theology. The principle of tradition is legitimized insofar it is working efficiently as a transformation of the (ritual) archetypes.